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دومین کلان بیمارســتان مدرن و مجهز کشور با 
نام »غدیر« در مرکز پزشــکی، آموزشی و درمانی 
شهدای تجریش با حضور رئیس جمهور افتتاح شد 

و به بهره برداری رسید.
پروژه ساخت کلان بیمارســتان غدیر در قالب طرح توسعه 
بیمارستان شهدای تجریش به همت یکی از خیرین سلامت در 
سال ۱۳۹۰ در زمینی به مساحت ۶۰۰۰ متر مربع کلید خورد و 
در سال ۱۳۹۴ با پیشرفت فیزیکی حدود ۵ درصد جهت تکمیل 

و احداث به قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( واگذار شد.
به گزارش ایسنا، با شروع دولت مردمی سیزدهم و تاکیدات 

آیت الله رئیسی مبنی بر تکمیل پروژه های نیمه تمام عملیات 
اجرایی پروژه با فوریت پیگیری و با حمایت های مســئولین و 
اهتمام شــبانه روزی، با هزینه ای بالغ بر ۱۴۰۰ میلیارد تومان 
تکمیل و به مرحله بهره برداری رسید.کلان بیمارستان مدرن و 
مجهز غدیر با زیربنای ۶۲۰۰۰ متر مربع در ۵ بلوک و ۱۳ طبقه 
با ظرفیت ۸۲۱ تخت در تراز و اســتانداردهای جهانی از جمله 
اتاق عمل های جراحی هوشمند با ۲۴ تخت، بخش های ویژه 
CCU، NICU، ICU، زایمان LDR، اورژانس پیشرفته 
مجهز به هلی پورت هوایــی، آنژیوگرافی مغز، تصویر برداری 
،دیالیز فیزیوتراپی درمانگاه های فوق تخصصی، آزمایشــگاه 

بخش های بســتری زنان و مردان و کودکان، با به کارگیری 
کادر مجــرب و بهره گیری از فناوری های روز جهان با رعایت 
استانداردهای درمانی به عنوان یکی از کلان بیمارستان های 
مطرح در غرب آســیا  پروژه ای مهم در تسهیل هر چه بیشتر 
فرایند درمان برای بیماران از سراســر ایران اسلامی است.این 
بیمارستان مجهز به پیشرفته ترین هلی پورت اورژانس با قابلیت 
ارتباط با سازمان هواپیمایی کشوری و اورژانس کشور است که از 
طریق آن مصدومان در کمترین زمان با بالگرد به این بیمارستان 
منتقل می شوند.با افتتاح این کلان بیمارستان مدرن ۸۲۱ تخت 

مجهز به مدار ارائه خدمات درمانی کشور افزوده خواهد شد.

همزمان با عید ولایت و امامت

کلان بیمارستان »غدیر« افتتاح شد
رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس:

باید امنیت سرمایه گذاری در بخش تولید ایجاد شود
رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفت: باید امنیت سرمایه گذاری در بخش 

تولید تامین شود.
حجت الاســلام نصرالله پژمانفر دیروز پیش از مراسم آغاز عملیات اجرایی شهرک صنعتی 
)صنعتی-صنفی( غیر دولتی پروفیل کاران در نزدیکی شهرک صنعتی مشهد در کلات اظهار 
کرد: تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار سیاستی بود که بر اساس خواسته عمومی مطرح شد 
و در مجلس تلاش شد تا برای مجوزها سختگیری صورت نگیرد و اگر کاری سخت است باید 
برای آن زمان بگذاریم.وی افزود: در بسیاری از دستگاه ها باید برای صدور مجوزها و پیشرفت 
کار زمان گذاشته شود. چرا امروز در کشور، سرمایه بخش تولید در بخش های دیگر وارد می شود 
و چرا امنیت سرمایه گذاری در تولید نبوده و ناامنی در تولید است؟ . باید بدانیم مردم دوست دارند 
سرمایه خود را در مسیر تولید وارد کنند اما وقتی سرمایه گذاری در مسیر تولید حمایت نمی شود 
بنابراین  تمایلی به سرمایه گذاری ندارند. چرا امروز سرمایه در بخش های غیر مولد وارد می شود؟

وی ادامه داد: ما مقصر هستیم که در این موضوع مسیر را سخت گرفته ایم و در همین راستا به 
سراغ بانک ها رفتیم. در سال ۱۴۰۰ به سراغ بانک ها رفتیم و گزارش تسهیلات کلان را از آن ها 
درخواست کردیم و در ۱۴۰۱ به صورت قانونی بانک ها  را موظف کردیم تا گزارش تسهیلات 
کلان را هر سه ما یک بار به کمیسیون اصل ۹۰ ارائه دهند و به دنبال ایجاد قانون دایمی برای 
آن هستیم.رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس بیان کرد: برخی بانک ها امتناع کردند که تا حد 
انفصال در این زمینه پیش رفتیم. برخی بانک ها تسهیلاتی که باید در بخش تولید وارد شود را به 
شرکت های زیر مجموعه خود می دهند و به این بانک ها فشار آورده ایم. در جلسه در بانک مرکزی 
عنوان کردم که باید معلوم شود تسهیلات بانک ها به کجا می رود. باید امنیت سرمایه گذاری در 
بخش تولید تامین شود که این موضوع کار بسیار سخت و هزینه بری است اما باید رخ دهد.

پژمانفر با اشاره به اینکه یک عقب افتادگی در بخش های مختلف در بخش خدمات، کشاورزی 
و... در کشور وجود دارد، تصریح کرد: ایجاد شهرک صنعتی-صنفی پروفیل کاران نقطه آغازین 
بوده و کمک می کنیم شهرک های صنفی با سرعت در مشهد راه اندازی شود. ایجاد برخی از این 
شهرک ها می توانند مشهد را به یک کانون در کشور تبدیل کنند؛ برای مثال اگر شهرک پوشاک 
در مشهد ایجاد شود می تواند یک کانون برای پوشاک در کشور باشد و از مردم سایر نقاط کشور 
به مشهد آماده و از این ظرفیت استفاده کنند.وی ادامه داد: سیره امیرالمومنین این بوده که به 

مسئولان سختگیری کرده و به مردم آسان می گرفتند و ما باید اینگونه عمل کنیم.

مشکلات ارزی برای خرید آمبولانس
رئیس سازمان اورژانس کشور، از کمبود ۱۵ هزار نیروی اورژانس خبر داد و 

گفت: برای جذب ۳۵۴۰ نفر از این نیروها، اقدامات لازم انجام شده است.
اولین پایگاه تخصصی اورژانس هوایی استان تهران، صبح جمعه با حضور وزیر بهداشت در 
بوستان ولایت افتتاح شد. جعفر میعادفر رئیس سازمان اورژانس کشور  دیروز در حاشیه افتتاح 
پایگاه هوایی اورژانس تهران، با بیان اینکه در حال حاضر در کشور ۵۲ پایگاه امداد هوایی داریم 
که تنها ۸ پایگاه به صورت تخصصی برای فوریت پزشکی و مخصوص اورژانس هستند، گفت: 
مابقی بالگردها برای سایر نهادها است که در صورت نیاز از توان آنها استفاده می شود.وی در مورد 
فرسودگی ناوگان زمینی اورژانس، افزود: در حال حاضر اولین مناقصه برای خرید ۶۰۰ آمبولانس 
انجام شده؛ اما مشکل ارز پیدا کردیم و برای اختصاص ۳۵ میلیون دلار با دولت مکاتبه کردیم که 

لازم است مجلس و دولت اعتبار مناسب در این حوزه را اختصاص دهند.

رئیس کمیته حقوقی شورای شهر خبر داد
شهروندان می توانند وکیل رایگان بگیرند

رئیس کمیته حقوقی شورای اسلامی شهر تهران از انعقاد تفاهم نامه بین 
معاونت فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران و مرکز وکلای قوه قضاییه و آغاز 
ارائه خدمات رایگان حقوقی به شهروندان در راستای انعقاد این تفاهم نامه 

خبر داد.
 مهــدی اقراریان با بیان اینکه در »طرح نجم« که کمیته حقوقی شــورا آن را دنبال می کند 
فعالیت های مشترک با دستگاه قضایی پیگیری می شود، گفت: در هفته های اخیر به همراه معاون 
پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه در راستای اجرای این طرح از دو منطقه ۱۲ و ۱۷ بازدید به عمل 
آوردیم.عضو کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر تهران با اعلام اینکه شاید برای اولین 
بار بود که ملاقات عمومی در چنین سطحی برگزار می شد، خاطرنشان کرد: در این بازدیدها مواردی 
در رابطه با حقوق عامه مطرح شــد.وی از آغاز ارائه خدمات رایگان حقوقی به شهروندان در ۲۲ 
سرای محله در آینده نزدیک خبر داد و افزود: اخیراً تفاهم نامه ای بین معاونت فرهنگی و اجتماعی 
شهرداری تهران با مرکز وکلای قوه قضاییه منعقد شده تا سرآغاز فصل جدیدی برای ارائه خدمات 
رایگان حقوقی به شهروندان باشد که ما نیز به عنوان نمایندگان مردم در شورا این شرایط را تسهیل 
خواهیم کرد تا این امکان فراهم شود.اقراریان با اشاره به برگزاری نشستی با موضوع »حقوق عامه« 
با حضور مدیران حقوقی در راستای اجرای طرح نجم، یادآور شد: به صورت مستمر حداقل یک 
جلسه مشترک را داریم و علاوه بر این بازدیدهای مشترکی از معضلات شهر تهران را نیز دنبال 
می کنیم.به گزارش ایسنا،رئیس کمیته حقوقی شورای اسلامی شهر تهران به عمده مسائل مطرح 
شده از سوی شهروندان در ملاقات های عمومی اشاره کرد و گفت: مسائلی با محوریت شهرسازی، 
کمبود وسایل حمل و نقل عمومی، خدمات شهری، نظافت و سد معبر در این ملاقات ها مطرح 
می شود و به عبارتی می توان گفت که نگهداشت جزء دغدغه های عمومی و اصلی مردم است.
وی با بیان اینکه مشکلات فردی مطرح شده در ملاقات های مردمی نیز عمدتاً مربوط به مسائل 
ساخت و ساز است، اظهار کرد: با توجه به حضور مدیران قوه قضاییه در این بازدیدها، شهروندان 
بعضاً پرونده های حقوقی و کیفری خود را نیز مطرح و مشاوره دریافت می کنند و در صورت نیاز 
وکیل رایگان در اختیار آنها قرار می گیرد.بر اساس گزارش سایت شهر، عضو کمیسیون نظارت و 
حقوقی شورای اسلامی شهر تهران با اعلام اینکه در هفته سه ملاقات عمومی در مناطق داریم 
که در قالب طرح نجم انجام می شود، اذعان کرد: در بازدیدها و جلساتی که داریم نظارت جمعی بر  

مسائل بر اساس نظام جامع محلات صورت می گیرد.

 ویزای گردشگری ایرانیان
 برای سفر روسیه حذف می  شود

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: از اول ژانویه پیش رو ویزای گروهی برای 
گردشگران دو کشور حذف خواهد شد و گردشگران دو کشور بدون روادید می توانند 

به ایران و روسیه سفر کنند.
 وزیر فرهنگ و ارشاد گفت: از اول ژانویه پیش رو ویزای گروهی برای گردشگران دو کشور حذف خواهد 
شد و گردشگران دو کشور بدون روادید می توانند به ایران و روسیه سفر کنند.او با اشاره به ظرفیت ها 
و فرصت های فرهنگی بین ایران و روسیه در حوزه گردشگری بیان کرد: ما به گردشگری به عنوان 
یک فرصت بزرگ نگاه می کنیم. البته از وضعیت فعلی رضایت نداریم. اما برنامه مهمی را برای رونق 
گردشگری بین دو کشور در نظر گرفته شده است. یکی از برنامه ها این است که از اول ژانویه پیش رو 
ویزای گروهی برای گردشگران دو کشور حذف خواهد شد و گردشگران دو کشور بدون روادید می توانند 
به ایران و روسیه سفر کنند.محمدمهدی اسماعیلی گفت: ارتباطات و تعاملات دو ملت ایران و روسیه 
چندقرنی است و اکنون که در یک گذر تاریخی قرار گرفته ایم باید ملت ها همسو با هم در این گذر حرکت 
کنند.وی افزود: معتقدیم فرهنگ این قدرت را دارد تا با تحکیم ارتباطات و روابط ملت ها، زمینه ارتقاءِ 
تعاملات دو کشور را در سایر حوزه ها افزایش دهد. بر همین اساس نیز به هفته فرهنگی فقط به عنوان 
فرصت معرفی چند هنر و دستاورد فرهنگی نگاه نمی کنیم. بلکه آن را بهانه ای برای آشنایی عمیق در این 
ماموریت تاریخی خود می دانیم.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: ما در ایران میراث دار یک تمدن 
هفت هزار ساله هستیم. تمدنی که روند پرفراز و نشیبی را گذرانده و به جامعه بشری خدمات زیادی را 
ارائه کرد. به گزارش تجارت نیوز،اسماعیلی با تأکید بر این که ارتباطات دو ملت ایران و روسیه چندقرنی 
و عمیق است، تصریح کرد: باید تلاش کنیم با افزایش مراودات و رویداد های فرهنگی این ارتباطات 
عمیق فرهنگی را در افکار عمومی زنده نگه داریم. به ویژه امروز که دو کشور در یک ائتلاف راهبردی 
قرار گرفتند و هر دو در یک موضع فرهنگی و تمدنی با دشمنان مشترکی روبه رو هستند اهمیت افزایش 

روابط بیشتر به چشم می آید.

قیمت طلا افزایشی شد
طی یک هفته اخیر در بازار سکه و طلای داخلی، ثبات برقرار بوده و تغییرات چندانی 
در قیمت ها رخ نداده است؛ البته طلا در بازار جهانی روندی صعودی داشت و بازار 
داخلی هم در اواسط هفته با کمی نوسان مواجه شد اما مجدد در روزهای پایانی هفته 

از نوسان افتاد و با کاهش مجدد به قیمت های ابتدای هفته بازگشت.
نادر بذرافشان ، رئیس اتحادیه طلا و جواهر در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه و طلای 
داخلی، اظهار کرد: در هفته ای که گذشت به طور میانگین هفت دلار افزایش هر اونس طلا را در بازار 
جهانی شاهد بودیم؛ در بازار داخل نیز نوسانات افزایشی و کاهشی در طول هفته بین یک تا سه درصد 
شکل گرفت اما در مجموع تغییرات خاصی در قیمت ها رخ نداد و قیمت انواع سکه و مصنوعات طلا 
تغییر چندانی نکرد.وی افزود: اواسط هفته شاهد کمی افزایش قیمت بودیم اما موقتی بود )همانطور که 
اشاره شد بین یک تا سه درصد که طبیعی است( و مجدد در روزهای پایانی هفته نوسان ها کاهشی شد 
و قیمت ها در آخرین معاملات پایانی هفته تفاوت چندانی نسبت به ابتدای هفته نداشت و ثبات قیمتی در 
بازار حفظ شد.این مقام صنفی تصریح کرد: بازار در حال حاضر در ثبات نسبی خوبی قرار دارد اما همچنان 
در طول این هفته بازار در رکود به سر برد و روز گذشته )پنجشنبه( آن هم به سبب نزدیک شدن به عید 
غدیر، تقاضایی در بازار وجود نداشت. تنها در آخرین روز معاملات هفته، اندکی تقاضا دیده شد. این هفته 
نیز هیچگونه التهابی در بازار سکه و طلا نداشتیم و بازار در ثبات قیمتی و شرایط مثبت قرار داشت.رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر تهران در پایان ابراز امیدواری کرد که از ابتدای امسال همانطور که اشاره شد بازار 
سکه و طلا در رکود قابل توجهی قرار گرفته و تقاضا به شدت کاهش پیدا کرده است؛ اما امیدوار هستیم 
باتوجه به ثبات قیمتی که بر بازار حاکم است؛، طی هفته های آینده این رکود به حداقل برسد و شرایط 

مطلوبی برای صنعت طلا و جواهر کشور ایجاد شود.

اخبار کوتاه 

بلیت هواپیما از دسترس خارج شد
ماجرای گرانی دوباره قیمت بلیت هواپیما

پس از افزایش قیمت بلیت هواپیما در خردادماه، 
به نظر می رســید صنعت هوایی هم کمی آرام 
بگیرد، اما مخالفت شرکت های هواپیمایی با این 
نرخ و درخواســت برای افزایش بیشتر قیمت و 
گران فروشی آنها، تاکنون ماجرا را کش داده است.
نرخ بلیت هواپیما این قدر گران شده که از دسترس آنانی هم 
که توان خرید را داشتند، خارج شده است؛ با این وجود همچنان 
شرکت ها هواپیمایی از نرخ های بلیت هواپیما گلایه دارند و با 
ترفندهای مختلف، به دنبال افزایش قیمت ها هستند. این در 
حالی است که در اواخر اردیبهشت ماه طی خبری اعلام شد 
که قیمت بلیت هواپیما ۲۹ درصد افزایش یافته است. در همین 
رابطه، ۲۹ اردیبهشت ماه رئیس سازمان هواپیمایی کشوری از 
افزایش ۲۹ درصدی قیمت بلیت هواپیما خبر داد و گفت: ستاد 
تنظیم بازار پس از پیشنهاد شورای عالی هواپیمایی با افزایش 

۲۹ درصدی قیمت بلیت هواپیما موافقت کرده است.
حسین مُذنب، مدیرکل بازرسی وزارت راه و شهرسازی نیز 
اعــلام کرد که افزایش ۲۹ درصدی قیمت بلیت هواپیما بر 

اساس نرخ سال ۱۴۰۰ خواهد بود.

با وجود این ایرلاین ها پــس از آن اعلام کردند که با این 
افزایش قیمت موافق نیستند و درخواست افزایش بیشتری 
داشتند، اما سازمان هواپیمایی کشوری ایرلاین ها را به رعایت 

سقف قیمتی تعیین شده ملزم کرد.
در همین رابطه، رییس انجمن شرکت های هواپیمایی در 
استدلالی عجیب برای افزایش قیمت بلیت هواپیما عنوان 
کرد: جذابیتی که صنعت هواپیمایــی دارد، برای مردم این 
است که خیلی سریع تر می رسند. الان با فشار غیرقانونی به 
قیمت، خیلی از مردمی را که تا الان با ماشین، قطار و اتوبوس 
مسافرت می کردند، به سمت هواپیما می آوریم، یعنی تقاضای 

کاذب برای این صنعت ایجاد کردیم.
قیمت بلیت هواپیما در چه صورتی افزایش می یابد؟

به نظر می رســد این میزان افزایش قیمت، شــرکت های 
هواپیمایی را راضی نکرده و بر همین اساس، اکنون صحبت 
از اضافه شــدن ۹ درصد دیگر به قیمت های بلیت هواپیما 
اســت. اگرچه جعفر یازرلو، ســخنگوی سازمان هواپیمایی 
کشوری اعلام کرد که این موضوع صحت ندارد و مهلت ۱۰ 
روزه ای که به ایرلاین ها داده شده، برای اجرای همان افزایش 

۲۹ درصدی ستاد تنظیم بازار است.البته در این میان، محمد 
محمدی بخش، رییس سازمان هواپیمایی کشوری توضیح 
داد: طی جلسه ای که شــرکت های هواپیمایی با وزیر راه و 
شهرسازی داشتند، مقرر شد قیمت بلیت هواپیما را تا ۱۰ روز 

آینده بر اساس همان افزایش ۲۹ درصدی نگه دارند.
به گزارش خبرآنلاین، وی با بیان این که با اختیار سازمان 
هواپیمایی کشوری و شورای عالی هواپیمایی کشوری، پس از 
مهلت ۱۰ روزه، ۹ درصد به قیمت بلیت هواپیما اضافه می شود، 
عنوان کرد: افزایش ۲۹ درصدی قیمت بلیت در اردیبهشت ماه 

بر این اساس بود که ۲۰ درصد افزایش قیمت بلیت به همراه 
۹ درصد ارزش افزوده اعمال شود، اما حالا با مجوز سازمان 
هواپیمایی کشوری، ۹ درصد قیمت ارزش افزوده به قیمت 
 بلیت اضافه می شود تا بهای بلیت ۲۹ درصد قبلی به همراه

 ۹ درصد ارزش افزوده گران شود.
بلیت هواپیما چرا غیب شد؟

در این فضا اما برخی از خبرها، از غیب شدن بلیت هواپیما 
حکایت دارد؛ به طوری که متقاضیان خرید بلیت هواپیما در 
مراجعه به درگاه های فروش بلیت، آژانس ها و اپلیکیشن ها با 
این جملات روبه رو می شدند: »بلیت نیست؛ ظرفیت ها تکمیل 
است.در همین رابطه، سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور، 
دلیل کمبود بلیت را نامتوازن شدن عرضه و تقاضا و کمبود 
نــاوگان اعلام کرد؛ اتفاقی که با ۴دهه تحریم کمرشــکن 
صنعت هوایی کشور رابطه ای مستقیم دارد. بنا بر اظهارات 
جعفر یازرلو، سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری، از مجموع 
ناوگان هواپیماهای مسافری کشور، فقط ۱۷۸ فروند فعال و 
در حال خدمت رسانی هستند و به همین واسطه، در دوره های 
پیک سفر ازجمله آغاز تابستان که تقاضا برای بلیت هواپیما 

افزایش می یابد، متاسفانه کمبود بلیت هواپیما مشهود می شود. 
البته دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی هم اعتقاد دارد: در ایام 
تابستان که تقاضای سفر افزایش می یابد و مسافرت نسبت به 
بهار رشد دارد، به شدت با کمبود بلیت مواجه خواهیم شد؛ این 
شرایط ریشه در کاهش نقدینگی ایرلاین ها برای تعمیرات به  
موقع هواپیما و عدم افزایش مناسب قیمت بلیت ناوگان دارد.

مقصود اسعدی سامانی در پاسخ به گلایه مردم از عدم امکان 
دسترسی به بلیت هواپیما، افزود: مزیت حمل  و نقل هوایی به 
دلیل ثبات نرخ بلیت افزایش یافته و تقاضای سفر هوایی بیشتر 
شــده است، این در حالی است که به دلیل کمبود نقدینگی 
برای تعمیرات هواپیماها، تعداد هواپیماهای بیشتری از گردونه 
پروازها حذف شده اند.وی ادامه داد: در شرایطی که نرخ سفر 
هوایی از ســفر جاده ای ارزان تر است، کسی که پیش از این 
با قطار و اتوبوس سفر می کرد به دلیل مناسب بودن قیمت و 
صرفه جویی در زمان به سمت هواپیما می رود.اسعدی سامانی 
بیان کرد: پیش بینی می کنیم در ایام تابستان که تقاضای سفر 
افزایش می یابد و مسافرت نسبت به بهار در سه ماه آینده رشد 

دارد، به شدت با کمبود بلیت مواجه شویم.

می توانیم قیمت 25 قلم کالای اساسی را تثبیت کنیم

رشد ۶۶درصدی صادرات زعفران؛ تجار بی اعتماد به بورس

اگر قرار است طبری آزاد باشد، همه ما را زندانی کنید

مالیات بر عایدی سرمایه نتیجه معکوس داد؟

حسینعلی حاجی دلیگانی:

فروش فله ای و سهم کم ایران در تجارت جهانی زعفران

امام جمعه قزوین: 

آیت الله عابدینی اظهار کرد: شــنیدیم گفتند آقای 
طبری با آن پرونده سنگین و واقعاً استثنایی آزاد شده 
است، نگفتند به مرخصی رفت که لایق مرخصی هم 
نبود و نیست، گفتند آزاد شد، باید به دستگاه قضائی 
بگوییم اگر قرار است طبری آزاد باشد پس لطفاً همه 
ما را زندانی کنید چرا که نمی شود او آزاد باشد و همه 

ما خیالمان راحت باشد.
 امام جمعه قزوین گفت: از دستگاه قضا می خواهیم با هرکسی 
که به مردم و بیت المال آسیب وارد می کند و امنیت این مردم در 
حوزه ای را به خطر می اندازد برخورد قاطع داشــته باشد.آیت الله 
عبدالکریم عابدینی در خطبه های این هفته نماز جمعه شهر قزوین 
که در مسجدالنبی )ص( برگزار شد اظهار کرد: باید از فرصت نماز 

جمعه برای یاد گرفتن و کمک به یکدیگر استفاده کنیم.
وی افزود: امام کاظم )ع( تاکید دارند که مؤمنان باید دین خدا 

را دین خدا را ریشــه ای و عمیق بفهمنــد و بنا بر همین اصل 
باید تلاش کنیم تا با مطالعه کردن، پای منبر رفتن و شــنیدن 

خطبه های جمعه دین خدا را یاد بگیریم.
به گزارش مهر،امام جمعه قزوین گفت: تفقه و جستجو در دین 
کلید بصیرت اســت و وقتی بصیرت داشته باشیم در برهه های 
ساخت و حساس نه تنها اشتباه نمی کنیم بلکه اشتباه نمی گوییم.
وی بیان کرد: اگر دین را ریشــه ای یاد گرفته باشیم و بصیرت 
داشته باشیم عبادت ما شیرین می شود و ارتباطمان با خدا ارتباطی 

دوستانه و محبت آمیز می شود.
آیت الله عابدینی با اشاره به سالروز کودتای نوژه بیان کرد: کشف 
این توطئه و خنثی سازی آن معجزه ای بود که خداوند باعث شد 
تا علاوه بر بی آبرو شدن عاملین آن از کشته شدن مردم بیگناه 

نیز جلوگیری شود.
اگر قرار است طبری آزاد باشد ما را زندانی کنید

آیت الله عابدینی اظهار کرد: شنیدیم گفتند آقای طبری با آن 
پرونده سنگین و واقعاً استثنایی آزاد شده است، نگفتند به مرخصی 
رفت که لایق مرخصی هم نبود و نیست، گفتند آزاد شد، باید به 
دستگاه قضائی بگوییم اگر قرار است طبری آزاد باشد پس لطفاً 
همه ما را زندانی کنید چرا که نمی شــود او آزاد باشد و همه ما 

خیالمان راحت باشد.
آیت الله عابدینــی امام جمعه قزوین افزود: از دســتگاه قضا 
می خواهیم با هرکسی که به مردم و بیت المال آسیب وارد می کند 
و امنیت این مردم در حوزه ای را به خطر می اندازد برخورد قاطع 

داشته باشد.

همزمان با اعلام خبر تصویب کلیات طرح مالیات بر سوداگری برخی 
با اعلام اینکه ۷۷ درصد معاملات در بازار مسکن از طریق سوداگری 
انجام می شود، در راستای تصویب و در نهایت اجرای هر چه زودتر 

طرح مذکور تلاش کردند.
طرح مالیات بر عایدی سرمایه و یا همان طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی 
از جمله طرح های مجلس یازدهم است که با پیشنهاد محمدرضا پورابراهیمی، با 
محوریت کمیسیون اقتصادی و همراهی کمیسیون های برنامه و بودجه، صنایع و 
معادن، عمران و قضائی به شماره ثبت ۶۳ با امضای ۲۴ نماینده  قبل از تاریخ ۲۹ تیر 
ماه سال ۹۹ در کمیسیون تخصصی مطرح شد و نهایتا مهدی طغیانی اواخر مرداد ماه 
همان سال از تصویب کلیات طرح مذکور خبر داد و گفت کمیسیون اقتصادی برای 
بررسی جزئیات طرح مالیات بر سوداگری نیاز به مهلت بیشتری دارد.خاندوزی با روی 
کار آمدن رئیسی و حضور در کابینه نتوانست طرح مالیات بر سوداگری، که پیش تر 
با ملعبه قرار دادن آن، به دولت دوازدهم تذکر می داد، به جایی برساند کما اینکه هنوز 
طرح مذکور در راهروهای مجلس و شورای نگهبان در رفت و آمد است.همزمان با 
اعلام خبر تصویب کلیات طرح مالیات بر سوداگری برخی با اعلام اینکه ۷۷ درصد 
معاملات در بازار مسکن از طریق سوداگری انجام می شود، در راستای تصویب و در 
نهایت اجرای هر چه زودتر طرح مذکور تلاش کردند. در حقیقت استدلال کارشناسان 
برای دفاع از طرح مالیات بر ســوداگرای این بود که چنین طرحی از طریق حذف 
سوداگران می تواند به وضعیت بازار مسکن سر و سامان دهد. کما اینکه خاندوزی که 
در آن زمان بر کرسی مجلس تکیه زده بود در تذکری به دولت وقت از لزوم اجرای 
مالیات بر عایدی سرمایه گفت. او در شرایطی چنین تذکری به دولت روحانی داد که 
با روی کار آمدن رئیسی و حضور در کابینه نتوانست طرح مالیات بر سوداگری که 
پیش تر با ملعبه قرار دادن آن، به دولت دوازدهم تذکر می داد، به جایی برساند کما 
اینکه هنوز طرح مذکور در راهروهای مجلس و شورای نگهبان در رفت و آمد است.

سد محکم شورای نگهبان برابر طرح مالیات بر عایدی سرمایه
قضیه از این قرار است که بعد از تصویب نهایی طرح مالیات بر سوداگران در ۱۱ 
اردیبشــهت ماه ۱۴۰۲ و ارســال آن به شورای نگهبان، این شورا با مغایر خواندن 
بندهایی از طرح مذکور با قانون اساسی و مبهم بودن آن، طرح مالیات بر سوداگران 
را در تاریخ ۲۰ خرداد ۱۴۰۲ به مجلس برگرداند. نکته مهم در توضیحات شــورای 
نگهبان برای برگرداندن طرح مذکور به مجلس، این است که منظور قانون گذار از 
مالیات بر رمز ارزها مشخص نشده است.ایراد شورای نگهبان به ابهام در طرح مالیات 
بر سوداگران به ویژه در حوزه رمز ارزها در شرایطی مطرح می شود که طرح مذکور در 
نظر دارد در راستای کنترل بازار نه تنها از رمز ارزها بلکه از بسیاری دیگر از سرمایه ها 
اعم از مسکن، طلا و سکه، خودرو، سپرده های بانکی مالیات گرفته شود. به عبارت 

دیگر در متن اموال زیر مشمول مالیات عایدی بر سرمایه می شوند:
۱. املاک با انواع کاربری و حق واگذاری محل ۲. انواع وســایل نقلیهمشــمول 
مقررات مربوط به شمارهگذاری ۳. انواع طلا، نقره، پلاتین، مسکوکات طلا، نقره، 

پلاتین و جواهرآلات ۴. انواع ارز
به گزارش گســترش نیوز، البته مورد مذکور تنها یکی از موارد مشمول مالیات 
بر عایدی ســرمایه است، چنانچه قرار است براساس این طرح از هر گونه فعالیت 

اقتصادی مالیات گرفته شود. به عبارت دقیق تر:
-  اشخاص تجاری: کلیه اشخاص حقیقی ایرانی دارای هرگونه فعالیت اقتصادی 

از قبیل فعالیتهای تولیدی، خدماتی، بازرگانی و سایر فعالیتهای اقتصادی، صاحبان حِرفه، 
کســب وکارها و مشاغل و همچنین کلیه اشخاص حقوقی ایرانی دارای فعالیتهای 
انتفاعی یا غیرانتفاعی و نیزکلیه اشخاص غیرایرانی مقیم ایران وکلیه اشخاص غیرایرانی 

مقیم خارج از ایران که در ایران دارای شعبه، نمایندگی یا کارگزاری هستند.
-  اشخاص غیرتجاری: کلیه اشخاص حقیقی دارای »کد ملی« یا »شماره 
اختصاصی اشخاص خارجی.« براین اساس هرشخص غیرتجاری، در صورت فعالیت 

اقتصادی، نسبت به فعالیت اقتصادی مذکور، شخص تجاری محسوب می شود.
انتشار متن دقیق طرح مالیات بر عایدی سرمایه واکنش های فروانی را به همراه 
داشت که مهم ترین آنها مربوط به اخذ مالیات از حساب  های بانکی و مسکن بود. 
انتقادات به طرح مذکور به اندازه ای بود که مسببین آن را وادار به پاسخگویی کرد، 
چنانکه محسن علیزاده اعلام کرد که کلیات طرح مالیات بر عایدی سرمایه بدون 
تسری بر بازار سرمایه و سپرده های بانکی در کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی تصویب شد. او با تاکید بر اینکه بند مربوط به مالیات از سپرده های بانکی در 
کمیسیون اقتصادی حذف شده به این نکته اشاره کرد که در حال حاضر مالیات بر 
عایدی سرمایه با تمرکز بر املاک و مستغلات پیش بینی شده و در مراحل بعدی ارز، 

سکه و طلا را نیز شامل می شود.
مالیات بر عایدی سرمایه قیمت مسکن را می شکند

اما بخش دیگر اظهارات این نماینده مجلس در پاسخ به منتقدین اخذ مالیات از 
مسکن بود، به این ترتیب که علیزاده گفت این طرح جلوی افزایش بیش از اندازه 
قیمت ها در بازار مسکن، ارز و سکه را خواهد گرفت، ادعایی که پیش از این نیز طراح 
اصلی طرح مالیات بر عایدی سرمایه بر آن تاکید کرده بود. به عبارت دیگر محمدرضا 
پور ابراهیمی از همان ابتدای طرح مذکور در دفاع از آن می گفت » مالیات بر عایدی 
سرمایه باعث کاهش قیمت مسکن می شود.« در مجموع بسیاری از کارشناسان 
با اشــاره به تورم چندین برابری مســکن به ویژه از سال ۱۴۰۰ به بعد، بر این باور 
هستند که طرح مالیات بر عایدی سرمایه در زمینه هایی نظیر مسکن چندان موثر 
واقع نخواهد شد، کما اینکه در بازه زمانی مطرح شدن طرح مذکور در مجلس قیمت 
مسکن چندین برابر افزایش پیدا کرده و جهش قیمت ها از میلیون به میلیارد بیش 
از اینکه ناشی از سوداگری باشد، متاثر از سیاست های اقتصادی است. در حقیقت از 
دیدگاه آنها هر چند نقش سوداگران در افزایش قیمت مسکن قابل انکار نیست اما 
افزایش ناگهانی قیمت ها در همه اقلام بیش از آنکه ناشــی از نقش سوداگران، از 

سیاست های اقتصادی متأثر است.
دولت برای حل بحران اقتصادی منتظر مجلس نماند

علاوه بر این برخی دیگر ضمن یادآوری شرایط بحرانی کرونا و تاثیر این بحران 
بر اقتصاد معتقدند آن زمان دولت وقت از طریق سیاست های اقتصادی که شامل 
بخشش مالیات کسب و کارها، اعطای وام به سرپرست خانوارها و مواردی از این 
قبیل، توانست از سقوط اقتصادی کسب و کارها جلوگیری کند. از این رو در شرایط 
فعلی اگرچه کشور از شرایط بحرانی کرونا عبور کرده اما تورم رسمی ماهانه بالای 
۴۰ درصد حکایت از بحران اقتصادی دارد که در این شرایط بحرانی، اگر دولت مانند 
دولت قبل دغدغه رفع مشکلات ناشــی از این بحران را دارد، بیش از این معطل 
طرح هایی نظیر طرح مالیات بر عایدی سرمایه که کماکان به واسطه چالش های 
مذکور در کشاکش مجلس و شورای نگهبان قرار گرفته، نماند و با استفاده از اختیارات 

قانونی خود برای کمک به حل بحران اقتصادی وارد میدان عمل شود.

نماینده مردم شاهین شهر در مجلس گفت: اگر نمی توانیم نرخ تورم همه 
کالاهــا را تک رقمی کنیم، حداقل باید تلاش کنیم تا نرخ تورم ۲۵ قلم 

کالای اساسی مردم را تک رقمی و تثبیت کنیم.
حسینعلی حاجی دلیگانی با اشاره به مصوبه اخیر مجلس مبنی بر اینکه واردات داروهای 
ضروری و تجهیزات پزشکی فاقد مشابه تولید داخل از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف 
و نرخ مالیات کالاهای اساسی یک درصد تعیین شد، اظهار داشت: این مصوبه بسیار مهم 
و در راستای تثبیت قیمت کالاهای اساسی است.وی متذکر شد: این کار در راستای اجرای 
یکی از مصوبات بودجه ای مجلس در سال ۱۴۰۲ است که به دولت اختیار دادیم قیمت ۲۵ 
قلم کالای اساسی را تثبیت کند و این کالاها تا پایان سال افزایش قیمت نداشته باشد. حرف 
ما آن است که اگر نمی توانیم نرخ تورم همه کالاها را تک رقمی کنیم، حداقل باید تلاش 
کنیم تا نرخ تورم ۲۵ قلم کالای اساسی و مایحتاج ضروری مردم را تک رقمی و تثبیت کنیم 
که اغلب این ۲۵ قلم کالا مربوط به معیشت مردم و مواردی مانند مرغ و گندم است.نماینده 
مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی درباره اهمیت کاهش مالیات بر ارزش افزوده 
کالاهای اساسی، گفت: یکی از اقدامات مهمی که باید برای تثبیت قیمت ها انجام شود، این 
است که میزان مالیات آن مقدار از کالاها را که لازم است از خارج از کشور وارد شود، کاهش 
دهیم که مجلس مصوبه ای در این زمینه داشت و مالیات بر ارزش افزوده برخی از کالاهای 

اساسی را از ۹ درصد به یک درصد کاهش داد.
حاجی دلیگانی با اشاره به اینکه کاهش مالیات بر ارزش افزوده کالاهای اساسی قطعاً روی 
ارزان شــدن و ثبات قیمت کالاهای اساسی تأثیر می گذارد، ادامه داد: البته این مصوبه به 
شرطی اثرگذار است و منجر به کاهش قیمت کالاهای اساسی می شود که دولت اقدامات 
لازم را برای تنظیم گری بین میزان واردات و تولید داخل کالاهای اساسی انجام دهد و باید 
مطابق با نیاز کشور، میزان واردات و تولید داخلی کالاهای اساسی تعیین و بین آن تعادل ایجاد 
شود که در این صورت تأثیر خوبی روی کاهش قیمت کالاهای اساسی خواهد داشت. وی 
اظهار داشت: ما دست دولت را باز گذاشتیم و دولت اختیار دارد میزان واردات کالاهای اساسی 

را تعیین کند. برای مثال، دولت خودش باید تشخیص دهد که چه میزان گندم و حبوبات نیاز 
داریم و باید بر اساس آن میزان واردات را تعیین کند و میزان تولیدات داخلی هم باید مدنظر 
قرار گیرد.نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه ما واردات 
داروهای ضروری و تجهیزات پزشکی فاقد مشابه تولید داخل را از پرداخت مالیات بر ارزش 
افزوده معاف کردیم، گفت: این مصوبه هم تأثیر زیادی بر کاهش و ارزان تر شدن قیمت دارو 
خواهد داشت. البته فقط واردات آن دسته از داروهای ضروری و تجهیزات پزشکی معاف از 
 مالیات بر ارزش افزوده است که مشابه داخلی نداشته باشد یا کمتر از میزان نیاز مردم در داخل
 تولید شود.به گزارش مهر، مجلس اخیراً لایحه دوفوریتی الحاق یک بند به تبصره )۶( قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشــور را تصویب کرد که بر اساس آن مقرر شد در سال ۱۴۰۲، 
واردات داروهای ضروری و تجهیزات مصرفی پزشکی که فاقد مشابه تولید داخل باشند، از 
پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف بوده و نرخ مالیات بر ارزش افزوده گندم، برنج، دانه های 
روغنی، انواع روغن خام، حبوبات )شامل عدس، نخود، لوبیا و ماش(، قند، شکر، گوشت مرغ، 
گوشت قرمز، چای و همچنین نرخ مالیات بر ارزش افزوده قند و شکر تولید داخل به یک 

درصد تقلیل یابد.

در حالی که بر اســاس آمار گمرک، صادرات زعفران ایران در 
سه ماهه نخست سال نسبت به مدت مشابه سال قبل رشدی 
۶۶درصدی داشته، به گفته مسئولان بیشترین محصول راهی 

کشور چین شده و عمدتا به دلیل کاهش عوارض بوده است.
زعفران یکی از محصولات کشاورزی صادرات محور در ایران است و بیش از 
۹۰ درصد کل تولید جهان در کشور رقم می خورد. با این وجود پیرامون تولید و 
صادرات این محصول زعفران کاران و صادر کننده های کشور با چالش هایی 
مواجه هســتند که روی کار آنها تاثیر می گذارد.با این وجود بر اساس آمارهای 
فائو در حوزه تولید زعفران کشورهای »ایران، هند، اسپانیا، یونان، مراکش، ایتالیا، 
آذربایجان، ترکیه و افغانستان« جزو برترین ها هستند و اگرچه ایران بزرگترین 
تولید کننده است اما در حوزه صادرات کشور اسپانیا در جایگاه نخست قرار دارد.

در واقع به گزارش فایننشال تریبون )Finacial Tribune( در حالی ایران 
حدود ۸۰ درصد از زعفران تولیدی خود را صادر می کند که سهم ایران در تجارت 
جهانی زعفران به طور نامتناسبی پایین است. زیرا بسیاری از مشتریان این ادویه 
ایران آن را به صورت عمده خریداری کرده و پس از بسته بندی به کشورهای 

ثالث مجددا صادر می کنند.
صادرات ۲۳۹ تن زعفران در سال ۱۴۰۱

غلامرضا میری، رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران خراسان رضوی در گفتگو 
با بازار در خصوص وضعیت صادرات زعفران در ســال قبل و سه ماه اول سال 
جاری می گوید: طبق آماری که گمرک منتشر کرده در سال قبل بیش از ۲۳۹ 
تن صادرات داشتیم.میری افزود: همچنین با توجه به اینکه تقریبا نوسانات قیمت 
زعفران کمتر شده و قیمت ارز هم نسبت به گذشته افزایش یافته امسال نیز در 
فروردین، اردیبهشت و خرداد ماه طبق آمار گمرک نسبت به مدت مشابه سال قبل 
۶۶ درصد رشد صادرات به ثبت رسیده است.وی ادامه داد: در واقع امیدواریم این 
روند همچنان ادامه داشته باشد و زعفرانی که از سال قبل مانده تا پیش از برداشت 
زعفران امسال، نیز صادر شود و زعفران نویی که کشاورزان به بازار عرضه خواهند 
کرد را بتوان با قیمت مناسب خریداری کرد.میری در خصوص حجم زعفران باقی 
مانده از سال قبل نیز گفت: زعفران باقی مانده غالبا دست کشاورزان است و لذا 
بخش کمی از آن مشخص است؛ یعنی آمارها مربوط به بخشی که در بورس و 
دست سازمان تعاون روستایی است مشخص است و آنچه دست کشاورزان، صادر 
کننده ها و واحدهای بسته بندی است مشخص نیست.وی همچنین در خصوص 
اصلی ترین عواملی که در رشد ۶۶ درصدی صادرات زعفران در سه ماهه ابتدای 
سال دخیل بوده است گفت: یکی اینکه قیمت ارز افزایش یافته و لذا اگر در گذشته 

که ارز را تا ۴۳ هزار تومان می فروختیم الان تا ۵۰ هزار تومان رسیده است.
۳۰درصد زعفران صادراتی ایران به چین است

وی افزود: از سوی دیگر با توجه به اینکه غالبا صادرات ما به چین است و چون 
قبلا تا دو سه ماه پیش صادرات زعفران به این کشور حدود ۳۷ درصد عوارض 
دریافت می کرد و الان این عوارض کاهش یافته و به ۱۲ تا ۱۴ درصد رســیده 
اســت، این کمک کرده تا صادرات قابل توجهی به چین داشته باشیم.میری با 
بیان اینکه در مورد کشــور هندوستان هم این عوارض ۳۷ درصدی وجود دارد، 
خاطر نشان کرد: اگر این اتفاق برای هند هم عملی شود و این عوارض حذف 
شود مطمئنا صادرات به هند هم از طریق مبادی قانونی افزایش می یابد. چون 

در حال حاضر معمولا زعفران ایران به هندوستان می رود اما به صورت قاچاق 
از کشــور خارج می شود یا قانونی خارج می شود و توسط تجار افغان که از این 
عوارض معافیت دارند به هند صادر می شود. پس اگر این اتفاق بیفتد و عوارض 
کاهش یابد حتما صادرات ما بیشتر از ارقامی که هست می شود.رئیس اتحادیه 
صادرکنندگان زعفران خراسان رضوی همچنین در پاسخ به این سوال که چند 
درصد صادرات به چین است، گفت: ۳۰ درصد صادرات به چین است به طوری 
که در خردادماه امسال که ۱۵ تن صادرات داشته ایم بیش از ۵ تن به چین بوده و 
مابقی به دیگر کشورها است.وی در خصوص بازارهای جدیدی که برای زعفران 
توسعه یافته گفت: چند کشور معمولا خریدار اصلی زعفران ما هستند از جمله 
»چین، امارات، اسپانیا، قطر، ایتالیا و کانادا« و مابقی معمولا در حد پایین خرید 
دارند. با این وجود بر اســاس آمار منتشر شده در پایان سال ۹۹ حدود ۴۷ کشور 
دنیا زعفران از ایران واردات داشتند اما الان تا مرز ۶۷ کشور افزایش یافته است.

میری در خصوص قیمت زعفران در بازارهای جهانی نیز گفت: ما اصولا از قیمتی 
که می فروشیم اطلاع داریم و شرکت هایی که در آنجا هستند قیمت ها را به ما 
اعلام نمی کنند. با این جود ما غالبا زعفران را با نرخی بین ۶۰۰ تا ۸۵۰ دلار به 

ازای هر کیلوگرم می فروشیم.
دلایل عدم تمایل تجار به خرید زعفران از بورس

بر اساس این گزارش، زعفران در بورس نیز عرضه می شود و صادر کننده ها می 
توانند برای تامین زعفران مورد نیاز خود از طریق بورس نیز اقدام کنند. با این وجود 
انتقاداتی در این خصوص نیز وجود دارد و تجار تمایل چندانی به خرید از بورس 
نشان نمی دهند. رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران خراسان رضوی معتقد است 
هر جایی که بتواند کمکی به تولید کننده و صادر کننده کند ارزیابی مثبت است اما 
اگر قرار باشد به اصطلاح سفته بازی و بورس بازی باشد و دنبال منافع شخصی 
باشند قطعا با این موضوع موافق نیستیم.میری افزود: اگر بر اساس آنچه در منشور 
بورس هست یعنی بورس جایگاهی برای شفاف سازی و تعیین قیمت های شفاف 
باشد، اگر از این پیروی کنیم و کشاورز زعفران را در بورس عرضه کند و بورس 
هم بر اساس منطق عرضه و تقاضا قیمت گذاری کند قابل قبول است. اما اینکه 
با باند بازی، رانت بازی و بورس بازی و سفته بازی بخواهند قیمتها را در بورس 
پایین و بالا کنند قطعا با این موافق نیستم. لذا امیدواریم این اتفاق بیفتد و همانطور 
که از اهداف بورس است قیمت ها شفاف شود و مسائلی که الان گفته می شود 
و یا شنیده می شود از بین برود تا همه بتوانند به بورس اعتماد پیدا کنند.وی خاطر 
نشان کرد: همانطور که گفته شد در سه ماهه گذشته نزدیک به ۶۰ تن زعفران 
صادر شده است اما اگر ارزیابی کنید ببینید چقدر زعفران از بورس برای صادرات 
خریداری شده خواهید دید یک عدد بسیار کم است. یعنی تجار و صادر کننده ها 
سعی می کنند از خود زعفران کار محصول را تهیه کنند تا از بورس به دلیل اینکه 
هنوز بورس برای صادر کننده ها یا تجار جا نیفتاده آن هم به دلیل مشکلاتی که 
در سیاست گذاری های بورس دارند معمولا صادر کننده ها استقبال نمی کنند. این 
صادر کننده زعفران گفت: در واقع قیمتی که ما صادر کننده ها از کشاورز زعفران 
خریداری می کنیم از قیمت بورس حتی بیشتر است به طوری که الان بالاترین 
قیمت بورس ۳۹ تا ۴۰ میلیون تومان است اما ما از خود کشاورز کیلویی ۴۲ تا ۴۳ 
میلیون تومان خریداری می کنیم. لذا نباید این شبهه پیش بیاید که تمایل صادر 

کننده ها به خرید از کشاورز به دلیل ارزانتر خریداری کردن است.
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